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RE. QUESTIoN oF PRIVIlEGE AGAINST D.N.A. AND TEHElKA

रवपक्ष के नेता (श्री गुलाम नबी आज़ाद): लडप्टी िेयरमैन सर, मैं रूि 190 के तहत बोि रहा हँू।

 It is the third paragraph of Rule 190 which is about the mode of raising a question 
of privilege.  It is given at page No.66.  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Which Rule is it?

SHRI GHULAM NABI AZAD:  It is Rule 190 wherein it is required to be taken up 
immediately after the questions that means the Question Hour since this is the first item 
of the agenda.  

सर, आज सुबह हमारे एक नॉलमनेटेड मेम्बर ने यह इ्कयू उठाया था, िेलकन उस व्तत शायद 

दूसरा आइटम िेना था, इसलिए आपने बताया लक आपने गित नोलटस लदया है।

श्री उपसभापरत: उनका सब्जे्तट अिग था, इसीलिए मैंने ऐसा कहा था।

श्री गुलाम नबी आज़ाद: मैं इस रूि के तहत उसी को कह रहा हँू, ्तयोंलक मैं भी लसग्नेट्री हँू और 
तकरीबन 60 िोग across the party lines, इस लप्रलविेज़ मोशन के लसग्नेट्रीज़ हैं।  इसलिए, as one 
of the signatories to it, मैं इस िीज़ को उठा रहा हँू लक इस साि के 6 अपै्रि और 8 अपै्रि को 
‘डीएनए’ और ‘तहिका’ में यह छपा लक राज्य सभा का जो टेिीलवजन है, उसमें 2010 से िेकर 2014 
तक 1,700 करोड़ रुपये खि्ष हुए, जबलक सि यह है लक 1,700 करोड़ रुपये खि्ष नहीं हुए हैं, लसफ्ष  146 
करोड़ रुपये खि्ष हुए हैं।  146 करोड़ रुपये और 1,700 करोड़ रुपये में तो जमीन-आसमान का फक्ष  है।  
उन्हीं पेपस्ष में यह भी लिखा गया है लक सीएजी ने राज्य सभा टेिीलवजन की वरकग और फं्तशडनग को 
लक्रलटसाइज़ लकया है, जबलक सीएजी की ऐसी कोई लरपोट्ष नहीं है।  उन्हीं पेपस्ष में यह भी कहा गया है 
लक फाइनेंस लमलनस्ट्री ने राज्य सभा टेिीलवजन के लखिाफ कोई नोट सकु्ष िेट लकया है, जबलक ऐसा 
कोई नोट नहीं है।  लफर  relevance of television बताया है राज्य सभा के लिए।  That becomes the 
privilege of the House. सर, यह लनण्षय न तो आपने लिया है, न मैंने लिया है, न बीजेपी के लकसी 
एक िीडर ने लिया है, न समाजवादी पाट्टी, बीएसपी, जेडीयू के लकसी िीडर ने लिया है, बकल्क 
General Purposes Committee, लजसको माननीय सभापलत िेयर करते हैं और लजसमें राइट, िेफ्ट 
एंड सेंटर, सभी पॉलिलटकि पाट्टीज़ के िीडस्ष मेम्बस्ष हैं, उसने यह फैसिा लिया है।  इसका मतिब है 
लक पूरी राज्य सभा ने irrespective of their political affiliation, यह लनण्षय लिया है।  इसके बारे में, 
the very relevance of Rajya Sabha TV, यह लप्रलविेज़ पूरे हाउस का बनता है और यही कारण है 
लक सभी पाट्टीज़ के एक या दो मेम्बस्ष ने नहीं, बकल्क 60 मेम्बस्ष ने लप्रलविेज मोशन का नोलटस लदया है।  
इसलिए मैं आपसे लनवदेन करूँगा लक इस लप्रलविेज मोशन को एंटरटेन लकया जाए और इस पर 
कार्षवाई की जाए।
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श्री उपसभापरत: ्तया आपने नोलटस लदया है?  Have you given the notice?

SHRI GHULAM NABI AZAD:  Yes, Sir.  

श्री शरद यादव (लबहार): सर, मैं ज्यादा कुछ न कहते हुए लवरोिी दि के माननीय नेता की बात 
से संपूण्ष तौर पर सहमत होता हँू।  श्रीमन्, मैं आपसे लनवदेन करना िाहता हँू लक इस 1,700 करोड़ 
रुपये के खि्ष के बारे में कोई लरपोट्ष नहीं है।  इस देश में यह सदन इस देश के सवा सौ करोड़ िोगों की 
िरोहर है। सभापलत जी की िेयरमैनलशप में यहां जीपीसी बनी हुई है। लफर उन्होंने फाइनेन्स लमलनस्ट्री 
का कहा, कुछ नहीं। 

   महोदय, मैं यहां यह लनवदेन कर दंू लक इस देश में मीलडया की आजादी के लिए तो ऐसा है लक 
मीलडया की आजादी के बगैर देश  नहीं िि सकता, दुलनया नहीं िि सकती। िोकतंत्र का यह एक 
एक बाजू है, एक बड़ी ताकत है। आज देश में यलद कोई जगह है, तो मैं यह कह दंू लक िाहे आट्ष हो, 
कल्िर हो, संगीत हो, लवज्ञान-ज्ञान हो, िोग सभी िैनल्स खंगािते हैं, देखते हैं, ऊब जाते हैं, तो लसफ्ष  
राज्य सभा टेिीलवजन की ओर आते हैं। यह एक ऐसी जगह है, जहां से पूरे देश को पूरा सि तो नहीं, 
दूर तक सि लदखाने का काम होता है। पारियामेंटरी लमलनस्टर साहब बैठे हैं, मैं यह मानता हँू लक इस 
लवरय से गंभीर कोई सवाि नहीं है। देश में हजारों िैनि िि रहे हैं, अच्छे शो भी लदखाते हैं, खबरों को 
भी लदखाते हैं, िेलकन एक बात जो मैं महसूस करता हँू लक  हम ही नहीं, देश में अगर आज सबसे 
ज्यादा कुछ देखा जा रहा है, तो वह राज्य सभा का जो प्रसारण है, इसी को देखा जा रहा है। यहां बहस 

लजस ताकत के साथ, लजस मजबूती के साथ होती है, उससे सरकार को जरूर लद्तकत होती है, 
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िेलकन अगर बहस जीवतं न हो, तो िोकशाही और िोकतंत्र के कोई मायने नहीं रहता। तो यह िैनि 

ऐसा है, यहां का प्रसारण ऐसा है, जो आपकी अगुवाई में है। ...(समय की घंिी)... यह सदन ऐसा है, 

लजस पर हमिा होता रहता है। आज ऐसी मय्धादा टूट गई है और बाहर से िोग लड्तटेट तक करते हैं 

लक यहां लकसको ए्तसेप्ट करना िालहए, लकसको ्तया कर देना िालहए, इसमें कैसे होना िालहए,  

हाउस को ्तया करना िालहए, हम उस पर कभी नहीं बोिे। हमारे सदन के िोग भी कभी नहीं बोिे, 

्तयोंलक जो हम राजनीलतक िोग हैं, हमारी बरदा्कत की जो शक्तत है, वह ज्यादा है।

श्री उपसभापरत: शरद जी, ठीक है, हो गया।

श्री शरद यादव: आप इसको लप्रलविेज मानेंगे, मान लिया। मैं मानता हँू लक आपकी न्याय बुकद्ध 

इसे मानेगी। मैं तो इसके मायने को रखना िाहता हँू लक यह खबरों को देने वािा एक ऐसा अकेिा 

लठकाना है। इस सदन के बाहर जो यह राज्य सभा टेिीलवजन  संस्था है, उसके सीईओ, सीएजी से 

िेकर सबके लिए असत्य छप जाए या कोई ऐसी िीज छप जाए और इसे हमारे आसपास डाि लदया 

जाए।

श्री उपसभापरत: ठीक है, शरद जी।

श्री शरद यादव: इसलिए इसको तत्काि स्वीकार करके इस पर बहस भी होनी िालहए और 

लजन िोगों ने ऐसा लकया है, उनको सख्त से सख्त सजा लमिनी िालहए। बाकी बाद में रहे, ्तयोंलक 

मय्धादा हमारे लिए भी है और मय्धादा िोगों के लिए भी है। वेंकैया जी, यहां बैठे हैं, इसलिए मैं ज्यादा 

नहीं बोिंूगा। बहुत-बहुत शुलक्रया।

 MR. DEPUTY CHAIRMAN: We do not want a discussion on this. 

श्री नरेश अग्रवाल (उत्तर प्रदेश): उपसभापलत जी, हम लसफ्ष  समथ्षन कर रहे हैं, जो नेता लवरोिी 

दि ने कहा और शरद जी ने कहा है। इसमें कहीं न कहीं कोई सालजश नजर आ रही है, ्तयोंलक इिर 

िगातार देख रहे हैं लक राज्य सभा का िैनि, राज्य सभा, दोनों पर एक तरीके से सालजश के तहत 

कुछ न कुछ आक्रमण हो रहे हैं। इसलिए मैं िाहता हँू लक इस लप्रलविेज मोशन को आप ए्तसेप्ट कर 

िीलजए, लप्रलविेज कमेटी को भेज दीलजए, लजससे सब िीज सही-सही सामने आ जाए।

श्रीमती रवप्लव ठाकुर (लहमािि प्रदेश): सर, मुझे भी एक लमनट बोिने दीलजए। ...(व्यवधान)..

SHRI D. RAJA (Tamil Nadu): The LOP and other senior colleagues have effectively 
presented the issue and it is before the Chair.  I urge upon the Chair to accept this and 
decide. 

THE MINISTER OF URBAN DEVELOPMENT; THE MINISTER OF 
HOUSING AND URBAN POVERTY ALLEVIATION; AND THE MINISTER OF 
PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI  M. VENKAIAH NAIDU) : Mr. Deputy Chairman, 

[श्री शरद यादव]
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Sir, I have heard the Leader of the Opposition, but I must tell the House that the full facts 
of the case are not before the House. This is number one. 

 Number two, when we refer a matter to the Privileges Committee, we must be 
convinced that there is a privilege involved in this.

     Number three, before we admit the motion,  we have to be sure  of how it is 
going to affect the image of the House also, per se. If there is something written against 
the House or against a particular individual or a Member of the House, or, if any motives 
are attributed to the Member of the House or the institutions themselves, then, that is 
a serious matter. If some comment is made about the utility of the channel, it is a fair 
criticism. Nobody can have objection to that. I may feel it as very important; others 
may feel it as not important. Why are you wasting public money? That can be matter of 
another opinion. That much freedom is there to the people, particularly in the media. So, 
what I suggest is  before you take a decision about the admission of this motion, let us 
go through the full facts of the case, and then admit it. Otherwise we will be seen as if 
we are encroaching upon the rights of the media. That is another angle that has to be kept 
in mind.  To be frank, except hearing the Leader of the Opposition, I am not well versed 
with the full facts. I do not know what is the notice, who are the Members who have given 
notice and what is the total content of the notice also because that is not circulated to the 
other Members of the House.  Keep all these things in mind before taking a decision.  That 
is my humble suggestion to you. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: That’s all. 

SHRI GHULAM NABI AZAD: Before taking a decision, you check up the figures. 
The facts are there. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: We will see all aspects of it. Anyhow, I have got 
information from the Secretariat that a notice has already been received signed by many 
Members. Therefore, that notice will be examined and dealt with  according to the law. 

श्री शरद यादव : माननीय  उपसभापलत जी, मैं श्री एम. वेंकैया नायडु जी की बात को ठीक 

मानते हुए, यह लनवदेन करना िाहता हंू लक इस िैनि को सभापलत जी हैड करते हैं और इस सदन में 

हम में से ऐसा कोई नहीं है, जो उनकी मय्धादा को कभी इस सदन में पार करता हो। मैं मानता हंू लक 

आिोिना हो सकती है, सब कुछ हो सकता है, सारा अलिकार है, िेलकन यह भी ध्यान रखना िालहए 

लक िोक सभा के िैनि को वहां स्पीकर देखते हैं और राज्य सभा के टी.वी. िैनि को कोई अकेिे 

सी.ई.ओ. या कोई और नहीं देखता है, बकल्क यह तो केवि सभापलत जी के लजम्मे है। 

महोदय, इसी सदन ने, यूनेलनमसिी हम सब ने लमिकर यह तय लकया है लक इसके हैड 
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सभापलत होंगे। इसलिए इसमें सारे तथ्य हैं। इसमें जो एक-दूसरे को जो लिखा गया है, उससे सब 

लवपरीत है। इसलिए मैं यह मानता हंू लक आपको इसे मानना िालहए और आपको होि हाट्मेडिी इसका 

समथ्षन करके इसे आगे बढ़ाना िालहए। 

श्री उपसभापरत: शरद जी, रूि के अनुसार देखंूगा। We will examine it in accordance 
with the rules. 

SHRI ANAND SHARMA (Rajasthan): Sir, I am also one of the signatories. We 
were listening to the Minister of Parliamentary Affairs. There are no two opinions on 
what he is saying.  There is one issue here. There I have slight divergence. The question 
is utility.  Now, this House in its collective wisdom has decided on its utility. How can 
we expect  a fair criticism? Considering the privileges of this House we have our own 
channel. The other House is having its own channel and that channel is also disseminating 
information. So, this channel is also doing exactly the same. So, that is where the question 
of the privilege of this House is involved, when the authority, right and  decision of the 
House to have a dedicated channel is being questioned. That is why we have all signed 
this petition. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: It will be examined according to the rules. We have 
the Rule Book.

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  We are having an enlightened debate.  There is 
nothing wrong.  I am not joining issue with either Sharadji or Anand Sharmaji.  My only 
worry is that after all, everything will come up for public scrutiny tomorrow, including 
comments.  Keeping that in mind, one should understand, criticism or a comment on the 
channel is not a comment on the Chairman.  Let that be very clear.  Criticism about the 
contents of the channel’s telecast is not a criticism of the House, which has decided, in its 
collective wisdom, to have a channel of its own.  There is nothing wrong with that.  We 
unanimously passed a legislation such as the Judicial Appointments Commission.  We 
hear criticism about that too.  So, there is criticism even at that level!  So that being the 
case, we are in a democracy and the Parliament has got its importance and the media also 
has its importance.  So, while taking a decision, keep all these things in mind, particularly 
the contents, the facts that have been mentioned, or twisted and misrepresented, and then 
take a considered view.  That is what I have said.

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  That is all.  All aspects would be looked into and we 
would deal with it according to the rules in the Rule Book. 

[श्री शरद यादव]
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SHRI K.T.S. TULSI (Nominated):  Sir, more than 60 Members have signed the 
notice, and they are from most parties.  It is not a partisan issue.  This is not a question 
of criticism.  This House is in the forefront for defending the freedom of expression.  But 
this is malicious.  Contrary to record, nobody was contacted.  This is an attempt to malign 
the entire House.  If malicious attempts are allowed...(Interruptions)...

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  We will examine that.  Now, let us take up a Bill for 
introduction – The Commercial Courts, Commercial Division and Commercial Appellate 
Division of High Courts Bill, 2015.  Shri D. V. Sadananda Gowda to move.

GoVERNMENT BIllS 

The Commercial Courts, Commercial Division and Commercial  
Appellate Division of High Courts Bill, 2015

THE MINISTER OF LAW AND JUSTICE (SHRI D. V. SADANANDA GOWDA):  

Sir, I beg to move for leave to introduce a Bill to provide for the constitution of Commercial 

Courts, Commercial Division and Commercial Appellate Division in the High Courts 

for adjudicating commercial disputes and for matters connected therewith or incidental 

thereto.

The question was put and the motion was adopted.

SHRI D. V. SADANANDA GOWDA:  Sir, I introduce the Bill.

Sir, I have a small submission to make.  On the last occasion, another Bill, the 

Delhi High Courts (Amendment) Bill, was introduced by me.  In the meanwhile, some 

objections had been raised in this House and they said that The Commercial Courts, 

Commercial Division and Commercial Appellate Division of High Courts Bill, 2015 and 

that Bill should be taken together.  Now, it is my request that since the Delhi District 

Bar Associations are going on strike, that Bill needs to be passed at the earliest.  My 

earnest request is, both the Bills may be taken together at the earliest, because this Bill 

already, right from 2003, has passed through various stages.  It has gone to the Standing 

Committee; it has gone back to the law Commission; it was also passed by the Lok Sabha 

and then, withdrawn.  All these things have happened.  So, both these Bills may be taken 

up together.

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Okay.  But now you have introduced only this Bill.

Government  Bills 


